
  Zpravodaj pro občany PoběžovickaZpravodaj pro občany Poběžovicka 

 

Vydává 
město Poběžovice 

jako bezplatný výtisk. 
 

 

Ročník 2015 
číslo 07/2015 

červenec 
 Vydáno dne 27.7.2015  

 

Z a m y š l e n í 

Je to svět… tak si vzdychnu, když vidím, že ze senoseče se stalo balení balíků – někde se prodávají za tři sta, někde za osm set. A kupují si je i chovate-lé králíků a jiného drobného zví-řectva. Nač by se namáhali se sečením, obracením, děláním kopenců a odvozem. Balíky sice tak nevoní jako ony kupky či ko-pence, ale moderním způsobem odchovaným králíkům, kozám aj., to nevadí. A díky moderní době vypadá i Zámělíč, takto ves, dle náhledu náhodných ná-vštěvníků, cyklistů či potomků odsunutých, odsouzená k záni-ku, přece jen úhledně. A to hlav-ně díky tomu, že i, stejně jako v dalších obcích, se v Zámělíči  i v mladší generaci nacházejí lidé (připomínám jména jako Chlub-na, Páv či Kovalíček, Rubášovi, ale i další), kteří udržují v pořád-ku nejen svoje domy, ale i tzv. veřejná prostranství. Dobře udr-žované dětské hřiště, nova hezká lavička. A po celé vsi vzorně vysečené trávníky.  Tedy ty i díky poběžovickým technic-kým službám. Zámělíč, Šitboř, Ohnišťovice, Sedlec, Sezemín, Šibanov - mís-ta po staletí osídlená pilnými ze-mědělci, dřevorubci či řemeslní-ky, dnes „obce spadající pod Městský úřad Poběžovice“. Ze-mědělci z nich vymizeli, sem tam zbyl nějaký řemeslník, dřevoru-bec či podnikatel. A důchodce či chalupář. Jeden čas to dokonce vypadalo, že těmto vsím hrozí definitivní zánik. Že se na přelo-mu 20. a 21. století blíží druhá doba velkého bourání. Snad ješ-tě horší než byla 60. a 70. léta minulého století. Tehdy jen v Zámělíči bylo srovnáno se ze-mí 10 chalup a 3 statky.  A v ostatních vsích to jistě nebylo jiné, ne-li ještě horší. Dvacet let po válce! A vůbec nešlo o vsi v pohraničním pásmu.  A přitom v letech 1945 – 46 (po odsunu) snad nezůstalo ve jmenovaných vsích snad jediné stavení prázd-né. Proč tu noví sedláci, respek-tive jejich děti, nevydrželi ani tři-cet let?  Třeba i proto, že než se stačili stát sedláky, tedy usedlíky spojenými s poli a loukami, stali se z nich zemědělci, rolníci, čle-nové JZD a pracovníci státních statků. A také nač opravovat staré stavení, když se mohu pře-stěhovat do paneláku,  vybave-ného vším pohodlím.  Zkrátka – nová doba se rozběhla nějak pří-liš rychle.  Začalo to politikou – krásná idea: společné hospoda-ření, míň dřiny, poručíme větru, dešti… všem bude líp. A technic-ky: JZD má na kombajn, sedlák sám o sobě ne, a co s těmi, kteří přebývají? Kteří si nemohou po-řádně vydělat? Do města vede 

                                         

Dopravní radar, který byl koncem měsíce února 2015 v rámci akce KÚ Plzeňského kraje „Bezpečné pohraničí“ umístěn na sloup veřejného osvětlení ve Slovanské ulici poskytuje zajímavá data. Z nich je možné například vy-číst, že za měsíce březen, duben, květen a červen pro-jelo tímto úsekem ve směru od Domažlic celkem 107.049 vozi-del, zatímco ve směru z Poběžovic na Domažlice pouze 37.040. Cel-kový obousměrný provoz za čtyři měsíce v této části Poběžovic byl tedy 144.089 zaznamenaných prů-jezdů všech vozidel. Měřenou rychlost 50 km/hodinu překročilo v březnu z celkového počtu 26.462 vozidel, přijíždějících od Domažlic 2.394 což je 9,2%. V dubnu byla změřena rychlost 25.839 vozidlům a 2488 jich pře-kročilo povolenou rychlost (9,6%). V květnu přijelo od Domažlic 28.199 vozidel a z toho jich 2695 překročilo padesáti-

kilometrovou rychlost (9,6%). Červnová statistika je následu-jící: 26.849 přijíždějících vozi-del, z čehož vyšší rychlost byla naměřena celkem 2892 vozi-dlům (10,8%). Zajímavé je i složení celkově projíždějících vozidel (v obou směrech). V březnu 2015 bylo evidováno celkem 31.549 osobních automobilů a moto-cyklů a 2.341 dodávek a náklad-ních aut. V dubnu projelo kolem radaru 32.855 osobních vozidel a 1.965 dodávek a nákladních vozů. Květen zaznamenal průjezd celkem 36.587 osobních aut a 1.850 ostat-ních a červen pak 35.284 osobních a 1.672 ostatních vozidel.  Největší provoz kolem radaru bývá v pátek a ve sledovaném období projelo úplně nejvíce vozidel za den v pátek 15.5.2015, a to 1.585. Naopak nejmenší provoz bývá v neděli a rekord v tomto směru drží neděle 8.3.2015, kdy registrova-ným úsekem projelo „pouze“ 665 vozidel. 

Pokud se týká nejfrekventovanější hodiny, tak ve všední dny je to 14. hodina, někdy i 15. a 16. V sobotu vítězí 9., 10., 15. či 17. hodina a neděle má nejfrekventovanější ob-dobí kolem 16. a 17. hodiny. Měřeným úsekem projelo v březnu rychlostí mezi 70 a 80 km/hod. 9 vozidel, z nichž jich 5 snížilo na upozornění radaru svou rychlost. V dubnu se vyskytly 2 případy s rychlostí mezi 80 a 90 km/hod., z nichž 1 snížil po upozornění rych-lost, 8 vozidel projelo rychlostí me-zi 70 a 80 km/hod. a rychlost sníži-lo 5 z nich. Květen zaznamenal 13 vozidel s rychlostí mezi 70 až 80 km/hod., z nichž 5 rychlost snížilo. V červnu projelo jedno vozidlo do-konce rychlostí nad 90 km/hod. místem prvního měření a místem v bodu radaru to byla už 2 vozidla, takže jedno z nich dokonce zrych-lovalo. Rychlostí mezi 70 až 80 km/hod. projelo 9 vozidel, ze kte-rých plných 6 svou rychlost na vý-zvu radaru snížilo.      Vok  
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PÁTEK 21.8.2015 SCÉNA „U HASIČÁRNY“ 20:00 EXTRA BAND REVIVAL – rock (host Radek Zíka) 22:30 DOA ROCK – rock-rock („bigbítová“ kapela ze Kdyně) LOUKA POD ŠKVÁROVÝM HŘIŠTĚM V PARKU  park dance stage 15 LET NOISY PIONEERS účinkují: Pioneers Djs and Guests  MKIS POBĚŽOVICE 15:00 Beseda pamětníků v rámci výstavy Alfréda Offnera  SOBOTA 22.8.2015 NÁMĚSTÍ MÍRU AKCE PRO DĚTI 10:00 Sportovní hry pro děti PANEVROPSKÝ PŮLMARATON  12:00 Doběh závodníků do cíle 11:00 – 16:00 Kulturní akce PROSTRANSTVÍ PŘED ZÁM-KEM 11:00 Výtvarná dílna - výroba ke-ramiky, malování LOUKA POD ŠKVÁROVÝM HŘIŠTĚM V PARKU  park dance stage 15 LET NOISY PIONEERS účinkují: Pioneers Djs and Guests  SCÉNA „U HASIČÁRNY“ 16:30 Megaphone – crossover-funk (festivalová kapela z Prahy) 18:30 HeWeR – rock (kapela z 

Plzně) 21:00 ABBA world revival – pop (revival skupiny ABBA) 23:00 Agnes rock revival band – rock (revival českých kapel) SCÉNA „NÁDVOŘÍ MKIS“ 11:00 Vysoká tráva – bluegrass (kapela z Horšovského Týna)  16:30 Dechová hudba z Německa 20:00 Gipsy P & D - romská ka-pela MKIS POBĚŽOVICE 11:00 – 18:00 Výstavy obrazů a fotografií TERASA POD RADNICÍ 14:00 – 20:00 Výstava králíků, drůbeže a holubů SPORTOVIŠTĚ TENIS 09:00 Pouťový debl  - turnaj ve čtyřhře VOLEJBAL 13:00 Turnaj smíšených družstev FOTBAL 17:00 Mistrovský zápas Poběžovi-ce - Krchleby POLE ZA HESTI 14:00 – 18:00 Pouťové předvá-dění modelů letadel  NEDĚLE 23.8.2015 SCÉNA „U HASIČÁRNY“ 16:00 Bára Zemanová & BAND - pop- rock (uskupení kolem zpě-vačky Báry Zemanové) 

18:30 LUCIE revival – rock (revival kapela z Plzně) 22:30 Alkehol – rock-punk (pražská kapela) SCÉNA „NÁDVOŘÍ MKIS“  14:00 Hájenka – dechová hudba 16:30 Horalka - dechová hudba 19:00 MHS Country - country hudba z Plzně MKIS POBĚŽOVICE 11:00 – 18:00 Výstavy obrazů a fotografií PROSTRANSTVÍ U ZÁMKU A V PARKU 10:30 – 17:00 Návrat do historie Poběžovic * historický průvod městem * Jezdecká stáj Prela * šermíři * šašek * Práčata z Týna * Duellanti z Hořovic * taneční skupina Srdcové Eso * Dravci Zaleš * Dílna u mnicha a další… TERASA POD RADNICÍ 08:00 – 15:00 Výstava králíků, drůbeže a holubů SPORTOVIŠTĚ VOLEJBAL 10:00 – Utkání generací (muži)KOSTEL NANEBEVZETÍ PANNY MARIE 09:30 Mše svatá 
Doprovodné akce: pouťové atrakce (louka za OD Pivoňka), stánkový prodej. Pořadatel:  Město Poběžovice a Městské kulturní a informační středisko Poběžovice.  Informace: MKIS Poběžovice, mobil: 730 890 861, Tel: 379 497 889, E-mail: info@pobezovice.cz. 



 

 

 

 

 

cesta, práce jistá, služby na dosah, kino za ro-hem. Kdo by se rozmýšlel? Zvláště, když ještě ani nestačil zapustit kořeny. A stát sotva mu pů-du dal, už ji zase bere.  Sedlák, usedlý, osada… sedět na místě. Sedět na místě je hezké. Bohužel, když tam není do čeho zobnout, jde se za lepším. A navíc: vnuco-vat komukoliv sebelepší ideály se nevyplácí. Děti bývalých družstevníků vydržely zůstat usedlé jen málokde. Pravda, díky snahám o nápravu, získa-ly po roce 1989 většinou půdu svých rodičů zpět, ale tu už obdělávají moderní společnosti. Nebo na ní stojí sluneční elektrárny. A dokonce se někde změnila i ve stavební parcely. Ještě, že majitelé z toho mají jakýs takýs zisk. A na vsích vítězí chalupáři. A nejen v televizi. A je to dobře. Často mívají ke svému rekreačnímu objektu a místu, kde se nachází, vřelejší vztah než původní majitelé. Ale dík stejně náleží především těm, kteří našli a zachovali na vsi svůj stálý domov,  kteří opravují staré usedlosti, a z kterých se stá-vají usedlíci. I když to nejsou a už nikdy nebu-dou sedláci. A i když z kdysi bohatých vsí zbývají jen torza. Ale i torza mohou být krásná. Už je-nom proto, že všechny „obce spadající pod MÚ Poběžovice“ se nacházejí v líbezné přírodě, byť chybí meze, polní cesty či rybníčky a loučky. A navíc i tady (a nejen Prahou) procházela histo-rie.                                                           Mgr. Marie Špačková 

Panorama  
u d á l o s t í 

  Pracovníci Služeb města Poběžovice vyká-celi náletové dřeviny v prostoru bývalého rybníčku u odbočky na Vlkanov v Šitboři. Pak rybníček vyčistili, do hráze uložili pře-padovou rouru, pro přívod vody položili betonové žlabovnice a provedli kompletní 

terénní úpravy, včetně osetí travou. V Sedleci dokončili svojí předchozí akci tím, že vyplnili asfaltem prostor mezi nově položenými žlabovnicemi a stávajícím as-faltem komunikace. V zámeckém parku zavezli mulčovací kůrou některé záhony, na kterých již začala prorůstat tráva, aby je nebylo třeba tak často plít. Vykopali od-vodňovací jámu na spodní cestě parku, kde se po deštích trvale držela voda, tu následně vyplnili kamenivem a zasypali pískem, aby se měla dešťová voda kam vsakovat a nedržela se na povrchu. Dne 16.7. zahájili pracovníci Služeb města Poběžovice ve spolupráci s p. Záhořem z firmy Střechy ZAKO, Poběžovice opravu kapličky v zámecké zdi, naproti benzínové stanici. V souladu se závazným stanovis-kem pracovníků památkové péče bylo tře-ba nejprve ubourat části stavby, které ne-byly součástí stavby původní, zajistit od-vodnění objektu a teprve potom bylo mož-no přistoupit k vlastní opravě, podle do-chovaných dobových materiálů.         Vok 

Výběr z usnesení 17. jednání RM Poběžovice, ze dne 22.06.2015 
♣ RM schvaluje přidělení dotace ve výši 10.000.-Kč SK Judo Poběžovice na financování účasti mla-dých judistů na mezinárodní soutěži v Lucembursku a pověřuje starostu uzavřením veřejnoprávní smlouvy. 
♣ RM ukládá starostovi písemně odpovědět na dopis OS DOBROHOST-POBĚŽOVICE, v souladu s projednáním jednotlivých bodů RM. 
♣ RM ukládá starostovi písemně odpovědět Osadnímu výboru Ohnišťovice na jejich soupis požadav-ků, se stanovením postupných kroků k jejich splnění. 

Výběr z usnesení 18. jednání RM Poběžovice, ze dne 29.06.2015 
♣ RM souhlasí, na základě nového měření zaručeným vodoměrem za rok 2014, s vrácením  rozdílu částky za vodné, účtované za rok 2013 p. Jiřímu Sokolovi, nám. Míru č.p. 50, 345 22 Poběžovice, podle platných tabulek a skutečně vykázanou spotřebou použitým vodoměrem. 
♣ RM souhlasí s prominutím poplatku ze vstupného, v souladu s čl. 19 OZV č. 01/2010 o místních poplatcích, Spolku postižených civilizačními chorobami Poběžovice za akci Dechovkové odpoledne, konané 8.4.2015 v sálu hotelu Hubertus. 
♣ RM souhlasí s proúčtováním odpisů za I. pololetí 2015 Mateřské školy Poběžovice, v částce 1.587,50 Kč. 
♣ RM bere na vědomí žádost p. Jaroslava Pukyho, nám. Míru č.p. 51, Poběžovice o koupi pozemku a nedoporučuje ZM schválit záměr města prodat část pozemku p.č. 883/1 o výměře cca 46 m2 v k.ú. Poběžovice. 
♣ RM schvaluje Smlouvu o dílo č. 08/2015, předloženou firmou NEGEBU, s.r.o., Lhota, na restaurová-ní sochy svatého Jana Nepomuckého na nám. Míru v Poběžovicích, s celkovou částkou 177.265.-Kč vč. DPH a termínem dokončení prací 30.11.2015 a pověřuje starostu jejím podpisem s podmínkou, že čerpání finančních prostředků proběhne v roce 2016. 
♣ RM schvaluje Smlouvu o dílo č. 09/2015, předloženou firmou NEGEBU, s.r.o., Lhota, na restaurová-ní sochy z pomníku padlým 1. světové války v Poběžovicích, s celkovou částkou 96.800.-Kč vč. DPH a termínem dokončení prací 31.1.2016 a pověřuje starostu jejím podpisem. 
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V měsíci červenci 2015 jsme zase měli možnost navštívit  n a š e  Poběžovice.  Ano, my, kteří jsme před desetiletími ve vojenských uniformách „odsloužili“  své léta v místě, do kterého rádi každoročně zavítáme. Co se v našem životě odehrálo za minulý rok, máme se svými kamarády o čem vyprávět.  Přesněji řečeno, více vzpomínáme na zážitky jek ze služby na státní hranici, tak na tehdejší občany, kteří nás vždy přijali za své. Každoročně oceňujeme změny, ke kterým ve městě dochází, které domy více zkrásněly. A musím dodat, vždy se těšíme na dobré jídlo, také v  n a š e m  Hubertusu. Na setkání nás přivítal významný historik a organi-zátor Miroslav Macháček (jako vždy přichystal 

svou tradiční výstavu), spolu s Václa-vem Jílkem. Přivítali jsme předsedu Ná-rodní rady Klubu českého pohraničí Mi-lana Richtera, europoslance Jaromíra Kohlíčka, poslance PČR Karla Šídla a další hosty.  Libuše Popelková z Horšovského Týna při-pravila hezké překvapení v podobě různých perníkových výrobků, což byla ukázka jejích zručných rukou.  Naše setkání se konalo pod tradičním heslem Klubu českého pohraničí: „Jen zůstane-li pohra-ničí české, zůstane českou i celá naše vlast!“ Těšíme se na setkání v příštím roce, kdy Pohra-niční stráž oslaví své 65. výročí. František Kovanda, Praha 

Na sobotu 18.7.2015 mělo Sdružení dobrovolných hasi-čů Poběžovice připravenu oslavu 135 let nepřetržitého trvání sboru. Ve 14.00 hodin se ze Spoje-neckého náměstí vydal za pochodující hudbou průvod  automobilů a členů několika sousedních hasičských sborů a sboru z Poběžovic u Holic. Nechyběli ani hasiči z ně-meckého Weidingu, či Schönau, se kterými mají poběžovičtí velmi dobré vztahy.  Za řízného vyhrávání hasič-ské kapely dospěl celý prů-vod před budovu hasičské zbrojnice v Žižkově ulici v Poběžovicích, kde se zúčast-nění seřadili a vyslechli ně-kolik krátkých proslovů. Na pódiu se vystřídali starosta místního SDH, p. Michal Mráz, který po přivítání ú-častníků předal slovo ná-městku starosty Okresního sboru hasičů Domažlice, p. Janu Breiovi. Poté přítomné pozdravil senátor p. Jan Lát-ka a na závěr vystoupil sta-rosta města Poběžovice, Mgr. Hynek Říha.  Kvůli malému organizačnímu zádrhelu nenásledovalo oka-mžité požehnání nového praporu SDH Poběžovice, neboť s panem páterem Bu-čkem byla tato ceremonie domluvena na 15. hodinu a slavnostní část skončila proslovy o téměř půlho-dinu dříve. Nicméně prapor byl nakonec slav-nostně rukou duchovního požehnán a vše dopa-

dlo jak mělo.  Dobrou náladu velmi teplého červencového sobotního od-poledne pak umocnila de-chová kapela Chodovarka, která vystoupila na pódium a zahrála milovníkům tohoto hudebního žánru  něco ze svého pestrého repertoáru.  Hasiči postavili před budo-vou zbrojnice několik setů la-vic se stoly, kde si mohli ná-vštěvníci z řad občanů pose-dět a v klidu u chladného pi-večka vychutnat dechovko-vou smršť. Posezení bylo při-praveno rovněž uvnitř hasič-ské zbrojnice, ve vyklizených garážích, kde bylo postaveno množství zahradních setů a výčep plný občerstvení. Když skončilo „dechovkové odpoledne,“ nastoupila na pódium část Chodovarky, doplněná několika mladými hudebníky a pod názvem „FOX BAND“ zahráli hezkou směs světoznámých melodií, se kterou nakonec přišli dov-nitř hasičské zbrojnice, kde pokračovali v hraní k tanci a poslechu. Na jejich skvělou,  bezprostřední hudbu si do-kola skočilo několik taneč-ních párů a zábava byla opravdu super. A hudba se z prostor u hasičské zbrojnice ozývala do pozdního rána, což svědčí o tom, že se zábava opravdu vydařila a celá oslava více než staleté historie místních hasičů rovněž.                Vok  



 

stránka 5 

pokračování ze str. 

dokončení ze str. 1. 

Nabídka rekondičních pobytů pro seniory 

   

Pohledy   

 
 

nazpátek 
  

  

Z A M Ě S T N Á N Í 
Hledáme pro náš penzion brigádníky, nejlépe z řad studentů nebo důchodců, na letní a částečně  i mimoletní sezónu. Bližší informace na tel.: 

732 101 799. 

V květnu jsme si připomněli 70 let od konce 2. světové války, přesto jsou dosud v regionu místa, která ukrývají zapomenuté pozůstatky válečných střetnutí, a naopak udá-losti, které se nedaří správně loka-lizovat. Článkem v Domažlickém deníku jsem nedávno připoměl ha-várie dvou bojových letadel, jejichž okolnosti jsou nejasné. Hned něko-lik reakcí čtenářů uvádělo, že velká letecká havárie s několika mrtvými se stala mezi Poběžovicemi a Oh-nišťovicemi. Bohužel, jde pouze o zprávy z doslechu a přímého svěd-ka se získat nepodařilo. Blízko Oh-nišťovic došlo během války k nou-zovému odhozu několika bomb z přelétávajícího amerického bom-bardéru. Hluboké krátery kousek od vsi jistě vyvolaly velkou pozor-nost a není zcela jisté, jestli nejsou prapůvodním základem těchto zpráv.  Německý vojenský archiv ukrývá stručný záznam o zřícení cvičného letadla dne 3. září 1943 se sedmi letci na palubě. Souhrnné hlášení o ztrátách nadřízeného Leteckého vel i te lstv í Střed (Luftwaffe Befehlshaber Mitte) lokalizuje smutnou událost zkomoleně „bei Bishofshainitz“. Nepochybně je myšleno tehdejší okresní město Horšovský Týn, od roku 1938 nej-jižnější součást říšské župy Sudety. Další německý dokument upřesňu-je „bei Ronsperg bei Pi l-sen“ (Poběžovice u Plzně), ale další detaily schází. Havarovaný stroj byl dvoumotorový Siebel Si 204 výrob-ního čísla 321211 s trupovým označením TN+SE. Původně šlo o dopravní letoun, ale stroj TN+SE patřil mezi nejpočetnější verzi Si 204D-1 určenou primárně k výcvi-ku nočních letů pro budoucí posád-ky bombardérů. Letoun náležel le-tecké škole Flugzeugführerschule C 8 (zkr. FFS C 8), která měla hlavní základnu v Wiener Neustadt, ale využívala také letiště Praha-Ruzyně. Příležitostně se její letouny objevily i jinde v Čechách, jak do-kládá další havárie stroje Caudron C 445 od FFS C 8 dne 10. března 1943 na letišti v Českých Budějovi-cích.  Při havárii u Poběžovic zahynuli po-mocný letecký instruktor Fw. Günther Leidel, pomocný navigační instruktor Fw. Hans Rüder, radista 

Fw. Helmut Tapper (*10.8.1915) a letečtí žáci Fhr. Ottokar Diegmüller, Fhr. Karl-Heinz Jaehnichen, Fhr. Hubert Kasper (*23.7.1923, Jauer)  a Gefr. Willi Korbus. Nepo-chybně byli všichni řádně pohřbeni, obvykle byly ostatky na žádost ro-diny převezeny do místa bydliště, ale dosud se podařilo najít pouze hrob radisty Helmuta Tappera v severoněmeckém Norden. U jednoho z leteckých žáků Huber-ta Josefa Friedricha Kaspera je místo úmrtí označeno „bei Ron-sperg, Pilsen“ a kuriózně, jako mís-to hrobu „Sadek“. Nepochybně jde o Sádek, jeden z vrcholů (853 m.n.m.) hřebenu Haltravy. Kurióz-ně proto, že nedaleko, v jižním svahu Bučiny nad silnicí mezi Caparticemi a osadou Černá Řeka lze dosud v lese najít drobné, hliní-kové kousky konstrukce, jedno-značně ukazující na leteckou kata-strofu. Místo se za války nacházelo za trojmezím hranic Protektorátu, okresu Horšovský Týn v župě Su-dety a okresu Markt-Eisenstein (Železná Ruda) v župě Nieder Bay-ern. Na místo se seběhlo místní německé obyvatelstvo, ale i několik Čechů z vnitrozemí. Na havárii vzpomíná Karel Mareš z Klenčí pod Čerchovem: „Orali jsme s dobyt-kem, když jsme uslyšeli dvoumoto-rové letadlo, jak mu bouchá v motorech. Přeletělo nás a směřo-valo na Capartice a dál do Němec-ka. Pak ale těsně u hranic se otoči-lo zpět a havarovalo na Puchenber-ku. Ženu a děti jsem poslal domů a 

utíkal jsem tam s pěti kamarády. Místo bylo již obklíčeno Volksštur-mem a proto jsme byli odtud vytla-čeni. Všude byly rozházeny kusy letců a spousty písemností a map… Na palubě byl i jakýsi baron “von“ ale jméno dál si už nepamatuji. Mrtvá těla naložili vojáci do rakví a trosky letadla naložili na povozy a vše odvezli do Německa.“ Na místo havárie doběhl také Jakub Ledvina z Capartic, který později slyšel, že v havarova-ném letadle zahynulo snad až 8 vojáků. Při průzkumu místa havárie v roce 2013 však byl nalezen zkorodovaný štítek z chladiče motoru Jumo 211F včetně údaje o typu letadla Ju 88A-4. Ale žádný archivní záznam dru-hou havárii pod Haltravou nezmi-ňuje. V personálních ztrátách Lu-ftwaffe pouze figuruje pilot Fw. Ernst von der Ohe (*29.9.1916, Schiol), který zemřel během přele-tu dne 13. října 1941 při havárii le-tadla u „Nepomuk bei Waldmün-chen“, což byl starý německý ná-zev pro dnešní obec Capartice. Ernst von der Ohe je možná tím „baronem“ kterého vzpomíná K. Mareš, ale ani toto zjištění nevede k objasnění případu. Ernst von der Ohe byl příslušníkem zvláštního útvaru Ergänzungs-Aufklärungs-gruppe Oberbefehlshaber des Hee-res (zkr. EAGr Ob.d.H., doplňovací průzkumná skupina Vrchního veli-telství vojsk). Jednotka vznikla v listopadu 1939 a působila ze základny Weimar-Nohra. Asi se-dmdesát letadel různých typů bylo rozděleno do tří letek (Staffel), ale v únoru 1941 na jejich základě vznikly dvě samostatné skupiny. Původní EAGr Ob.d.H., určená k doplňování početných frontových útvarů pro armádní průzkum a no-vá EAGr.Ob.d.L. (L jako Luftwaffe), určená k doplňování vznikajících jednotek dálkového průzkumu. Ovšem podle tabulek stavu tech-niky nedisponovala v říjnu 1941 žádným strojem Junkers Ju 88, natož jeho nejmodernější verzí Ju 88A-4 s dvanáctiválcovými motory Jumo 211F (strojů Ju 88A-4 s mo-tory Jumo 211F vzniklo jen několik desítek, neboť brzy byly nahrazeny ještě výkonější verzí Jumo 211J). Až začátkem roku 1942 vzniklo u EAGr Ob.d.H. pod vedením Oblt. Diehla zvláštní Ju 88 Ausbildungs-

kommando (výcvikový oddíl), určené právě k přeškolení posádek na nový typ Ju 88. Jinak tomu bylo u sesterské EAGr.Ob.d.L., která typ Ju 88 bojově zkoušela již v lednu 1940 od jeho prvních prototypů. Dochovaný seznam ztrát této jed-notky (obsahující i havárii Dornieru Do 17 u Rokytnice nad Jizerou dne 3. září 1941) ale záměnu s EAGr Ob.d.H. vylučuje. Přítomnost mužů od EAGr Ob.d.H. v Čechách ale nebyla náhodná, v továrně Aero Praha-Vysočany se v roce 1941 rozběhla výroba (120 kusů) průzkumných speciálů Focke-Wulf Fw 189, budoucího hlavního typu letadla pro armádní průzkum. Pro přeškolení posádek vznikl u EAGr Ob.d.H. v lednu 1941 na základně Nellingen výcvikový oddíl, v červnu sice byl začleněn zpět pod EAGr Ob.d.H., to ale již typ Fw 189 tvořil hlavní výzbroj a pokračovaly další dodávky mimo jiné i z pražského Aera. Do ukončení výro-by v roku 1943 bylo v Aeru posta-veno asi 337 kusů Fw 189, ale od roku 1943 (vyrobeno 60 kusů) byla výroba v Aeru, a zároveň také v ČKD v Praze-Karlíně, změněna na typ Siebel Si 204. Oba  české  pod-niky vlastně zcela zajistily výrobu verze Si 204D. Celkem zde vzniklo přes tisíc kusů. S jistotou byl v Aeru realizován blok výrobních čísel 321xxx resp. blok TN+SA až TN+SZ výrobních čísel 321207-321232, mezi které patřil i stroj č. 32121 s označením TN+SE nezvěstný u Poběžovic.  Dnes neznámé místo havárie Sie-belu TN+SE musíme hledat někde na východních svazích Haltravy, na území bývalého okresu Horšovský Týn. Vzpomínka Jakuba Ledviny o letecké havárii s asi osmi mrtvými letci zřejmě ukazuje na místní povědomí o této druhé havárii. Zároveň není pochyb, že se do lesa nad Caparticemi zřítil Junkers Ju 88A-4 na jehož palubě byl Fw. Ernst von der Ohe, příslušník EAGr Ob.d.H., ale identita stroje zůstává neznámá. Rovněž se nepodařilo zjistit případné další členy posádky obvykle čtyřmístného letadla.  Jakékoli informace o hledaném letadle, havarovaném u Poběžovic, prosím poskytněnte autorovi. Mgr. Jan Vladař  jan-vladar@volny.cz 

Finální montáž letadel Siebel Si 204D v pražském Aeru, stroj VE+PX v popředí nesl výrobní číslo 251203. Podobně o několik měsíců později vznikal i stroj TN+SE výrobního čísla 321211,  dnes nezvěstný v okolí Po-běžovic.  

Koncem  června  obdrželo město Poběžovice do bezplatného proná-jmu od  společnosti EKOKOM  sa-du kontejnerů – zvonů na tříděný odpad.  U základní školy byl ke stávajícím kontejnerům umístěn jeden  na tříděné sklo, který může používat školní kuchyně, ale samo-zřejmě i občané.  Do Krátké ulice byl doplněn zvon na plasty, který odlehčí sousednímu v sídlišti PS. Další kontejnery nahradily  prona-jaté  nebo poškozené nádoby. No-vé zvony na plasty  mají otvory na vkládání přizpůsobené větším veli-kostem některých plastových oba-lů, jako jsou např. velké gelové prostředky na  praní. Město Poběžovice má tedy 15 kompletních stanovišť na tříděný odpad  a ještě  6 jednotlivých kon-tejnerů. Docházková vzdálenost je pro většinu obyvatel  do 100m a 

hustota sítě  je  vzhledem k počtu obyvatel, plnění kontejnerů  a tím ekonomice provozu tříděného od-padu opravdu maximální.  Pro většinu občanů Poběžovic je třídění odpadů naprosto přirozené. Přesto se najdou ještě mnozí, kteří z nějaké podivné zásady (nebo po-hodlnosti?) odpady netřídí. To si nelze nijak vynutit, je to  zkrátka pouze záležitost odpovědnosti a rozumu každého z nás. Děkujeme všem, kteří třídí od-pady a udržují pořádek a čis-totu u kontejnerů a neodklá-dají odpady na zem. Pro roz-měrné  odpady (tedy i  pro ty, které neprojdou otvory zvonů) slouží sběrný dvůr v Nádražní  ulici.  Odbor výstavby a životního prostředí MěÚ Poběžovice 
 

Město Poběžovice zahájilo sběr bi-oodpadů rostlinného původu ve sběrném dvoře odpadů v Nádražní ulici.  V období od 1.4. do 31.10. v provozní době a v souladu s provozním řádem můžeme odlo-žit:   
♣ posekanou trávu,  
♣ pěstitelské odpady,  
♣ seno, listí, spadané ovoce,  
♣ odpady ze zeleniny,  
♣ kuchyňské odpady rostlin-ného původu apod. Po naplnění kontejneru budou bio-odpady odváženy  do  kompostár-ny v  Lazcích.  Náklady za uložení  1 tuny činí pro město 200,- Kč,  náklady na dopravu  budou ve stejné výši jako za  ostatní odpady ( cca 1.500,- Kč). Z důvodu podmínek  kompostárny Lazce ne-  

budou prozatím odebí-rány žádné větve z oře-zu stromů. Bioodpady nesmí být znečištěné ji-ným druhem odpadu nebo odpady živočišného původu. Převzetí tako-vého odpadu  do sběrného dvora nebude možné! Zelené zbytky ze zahrad by se 
však měly přednostně kom-postovat na vlastních pozemcích, kdy předejdeme vzniku bioodpadu, získáme  kvalit-ní zeminu a ušetříme náklady  na  svoz bioodpadu, který jde z našich společných peněz v rámci   systé-mu nakládání s komunálním odpa-dem.                                                                                  Odbor výstavby  a životního  prostředí  MěÚ Poběžovice    
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Poběžovice:  srpen: 12.8., 26.8., září: 9.9., 23.9., říjen: 7.10., 21.10. 
  
 
 

Ostatní obce:  srpen: 11.8., 25.8., září: 8.9., 22.9., říjen: 6.10., 20.10. 

Prodej   slepiček 
Drůbež Červený Hrádek opět pro-dává slepičky snáškových plemen 

Tetra hnědá a Dominant ve všech barvách.  Stáří 14 - 19 týdnů. Cena 149 - 180,- Kč/ks.               Prodej se uskuteční:     31. srpna  2015                                           
Poběžovice  – u vlak. nádraží  –  18.15  hod.  

Informace: Po-Pá 9.00-16.00 hod.  
na tel. 601576270, 606550204, 728605840.  

O P R A V A 
V minulém čísle jsem v článku PhDr. Jana Vogeltanze „České his-torické mince“ omylem uvedl, že tato mince je krej-car Františka Jose-fa I. Autor článku mě však upozornil na omyl s tím, že se jedná o 30 krej-car Františka I. z roku 1807 z vídeňské mincovny.  Omlouvám se tímto autorovi zmíně-ného článku i čtenářům, za nechtě-nou mystifikaci.          Vok 

Počátek měsíce červen-ce nás pořádně prohřál. Sluníčko nemilosrdně pálilo a tak už se všichni těšili, až vlna veder pře-jde a opět se ochladí na přijatelnou teplotu. Hned 1. července se maxi-mální denní teplota vyšplhala k 27°C ve stínu, aby pak o den později překročila 28°C a dále stoupala. 3. července bylo maximum 29,9°C a o den později již 30,9°C. Nejvyšší teplotu jsem zaznamenal v neděli 5.7., kdy teploměr ukázal 32,7°C. Teplé počasí pokračovalo až do úte-rý 7.7., kdy jsem ještě naměřil ma-ximum 32,5°C. Po noční bouřce se pak ochladilo na 24,4°C a další drobné dešťové přeháňky ze zata-žené oblohy držely teploty kolem 

25°C, což bylo příjemné. Velké tep-lo nedělalo dobře ani přírodě a ptá-ci v něm využívali i nezvyklá napa-jedla, jako konipas bílý, který se chladil na kašně před MěÚ. Teplé počasí se však ve druhé polovině měsíce vrátilo a teploty opět po ně-kolik dní vystoupaly nad 30°C. Nej-výše se rtuť teploměru vyšplhala opět na 32,5°C v pátek 17.7. a ve středu 22.7. dokonce na 32,9°C. Přes upozorňování Českého hydro-meteorologického ústavu na časté silné bouřky a přívalové lijáky, které měly přijít od západu, spadlo v Po-běžovicích ve dvou případech sotva několik kapek na metr čtvereční a bylo po „dešti.“ Voda v Pivoňce po-klesla na několik centimetrů průto-ku a některé studny již nestačí vo-

dou zásobovat své odběratele. Kon-cem měsíce sice přišlo očekávané ochlazení, ale dešťové přeháňky na které již všichni nedočkavě čekají, se zatím nedostavily. V červenci spadlo pouze 11,5 mm srážek a srážkový deficit trvá již od zimy, kdy nebyl téměř žádný sníh a další měsíce ztrátu potřebné vláhy ještě prohloubily.                 Vok 

UPOZORNĚNÍ Městská knihovna v Poběžovi-cích nabízí občanům zdarma odběr vyřazených knih.  Při aktualizaci knižního fondu bylo v místní knihovně vyřazeno množství starších knih, které si mohou obča-né zdarma vybrat a odnést. Vyřaze-né knihy jsou umístěny v chodbě Městského úřadu v Poběžovicích, před dveřmi do knihovny. Odběr knih není potře-ba nikde hlásit. 

  Dne 27.7.2015 uplynuly 2 roky, kdy nás opustil pan Zdeněk Cimfe z Poběžovic.        
Kdo jste ho měli rádi, vzpomeňte s námi. Vzpomínají manželka, děti a vnučky. Ve dnech 26.-28.6.2015 proběhlo na bílovickém rybníku u Drahotína ‚víkendové chytání‘ rybářského kroužku z Poběžovic. Bylo zde vy-tvořeno stanové městečko, obsaze-né dětmi a vedoucími rybářského kroužku, pod vedením A. Duffkové, P. Kovalíčkové, R. Koželuha, V. Lou-koty a zdravotnice R. Votrubové.  Rodiče mohli svá dítka navštívit a popř. doplnit zásoby oblečení. Část jídla a pití jme měli zajištěnou a včas připravenou každé ráno v Pra-menu v Poběžovicích. Tímto by-chom chtěli poděkovat děvčatům za jejich vstřícnost a ochotu.  Téměř celý víkend jsme strávili chy-táním ryb. V pátek večer jsme si opekli vuřty, sobotní oběd jsme mě-li zajištěný v Penzionu Pohoda v ho-ře svatého Václava, kam se měla konat pěší túra. Pro nepříznivé po-časí jsme však zvolili přesun auty, ale nazpět už se šlo vycházkou, aby děti viděli také přírodu kolem sebe jinak, než z pozic tabletů, noteboo-

ků a chytrých telefonů. Velký dík patří i pí Kubíkové, která nám ochotně uvařila a dovezla k sobotní večeři česnekovou polévku a vyni-kající guláš.  V sobotní večer nás nečekaně na-vštívila dvě strašidla Monča a Mar-celka, kterým jsme vděčni, jelikož stezku odvahy nám počasí nedopřá-lo. V neděli po snídani jsme si na-posledy zachytali  a kolem 10. hodi-ny šli balit, uklízet a čekat na rodi-če. Kolem 12. hodiny byl bílovický rybník opět tím tichým místem pro komorování ryb v našich revírech. Ještě jednou bych chtěla poděkovat vedoucím kroužku za skvělou pří-pravu a za morální podporu, stavbu městečka a úžasnou zábavu. Panu Kramlovi za azyl a přípravu oběda, 

pí Kubíkové za vynikající večeři, na-ší již ověřené a úžasné zdravotnici R. Votrubové, která letos naštěstí řešila jen jednu vyrážku. Největší dík však patří našim spon-zorům a to: MO ČRS Poběžovice za finanční podporu a umožnění této akce, městu Poběžovice za finanční příspěvek, Silnýmu kafi za zapůjčení stanu, a drobným sponzorům - pí Martínkové, pí Urbanové, p. Timu-rovi a pí Hausnerové za sladké od-měny pro naše děti. Z pohledu našich malých rybářů prý byla škoda, že akce trvala pouze tři dny, proto na příští rok již ke zmí-něnému víkendovému chytání plá-nujeme rybářský tábor. Děkujeme všem a příště zas. Petrův zdar. 

ZO ČSCH Poběžovice a ZO ČSCH Hostouň 
Srdečně zvou širokou  veřejnost na chovatelskou  výstavu, která se uskuteční o  Poběžovických pouťových slavnostech, ve dnech  22.-23.8.2015. Sobota 22.8. otevřeno  od 14 do 20 hodin, neděle 23.8. otevřeno  od 8 do 15 hodin. Neděle 23.8.2015 v 15 ho-din slavnostní vy-hlášení výsledků soutěže o šampi-ona výstavy. 



 

Koncem dubna se předškoláci z MŠ Poběžovice vypravili společně s partnerskou školkou Kindergarten St. Elisabeth Furth im Wald na vý-let do obory „MS Daněk“ Otov. Dě-ti ráno přišly do školky natěšené s batůžky na zádech. V den „D“ se nám však změnilo nečekaně počasí z horka na déšť, a tak jsme celé ráno nervózně vyhlíželi z oken a rozhodovali se, zda výlet uskuteč-nit. V půl deváté přijeli kamarádi z partnerské školky. Naše paní ředi-telka se šla s kolegyněmi dohod-nout, zda jet nebo vystoupit, a do-poledne si s dětmi užít v prosto-rách naší školky. Rozhodl pokřik natěšených dětí: „Wildpark, Wild-park!“ A tak nastoupily i naše děti do svého autobusu a mohli jsme vyrazit směrem Otov, kde na nás čekal myslivec, pan Pavel Olejník, se svým čtyřnohým kamarádem. Konečná zastávka byla na konci vesnice. Tam nás zastihla dešťová přeháňka. A tak jsme malou spršku vyplnili svačinou, potom jsme si oblékli pláštěnky, a mohli jsme se vydat na procházku panenskou pří-rodou. Na cestě u obory nám pan myslivec ukázal, jak jeho pejsek hledá kuny v hromadě klestí, a po-té už se před námi otevřela vstupní brána do obory. Zde nás pan Olej-ník seznámil s historií obory a s tím, co všechno taková obora ob-

náší. Dozvěděli jsme se, že dříve obora sloužila pro odchov zajíců a jejich následného vypuštění do vol-né přírody, poté zde chovali bažan-ty, a nakonec z maďarského chovu dovezli daňky. Dnes se v oboře chovají nejen daňci, ale také mufloni. Děti měly možnost prohlédnout si paroží ze srnce a daňka, „páráky a klektáky“ z divočáka a brokovou kozlici. Následoval výstup do kopce a potom už jsme jen tiše čekali v lesíku, až se objeví volně pobíhající zvěř. Viděli jsme stádo muflonů s muflončaty i daňky. Děti si pro-hlédly i les, kde se zvěř skrývá. Ten je specifický přírodními skrýše-mi, které tu zbyly jako památka na těžbu živce v okolí Otova. Počasí se nám také umoudřilo, čas rychle plynul a najednou se blížil oběd. Seběhli jsme z lesa zpět k autobu-sům, předali si sladké dárky, ještě několik posledních pozdravů, za-mávání na rozloučenou, a potom už každý autobus uháněl s dětmi do své školky. Všichni jsme si domů odnesli spoustu pěkných zážitků a budeme se těšit na další společný výlet ne-bo akci s našimi kamarády z druhé strany hranice.  Bartoníková Zdeňka za MŠ Poběžovice 

Dne 13. 7. se sešli na své pravidel-né schůzce členové OBČANSKÉHO SDRUŽENÍ DOBROHOST, které se řadu let věnuje na rozdíl od Mikro-regionu Dobrohost, (ten je mladší) a také spojuje více obcí v podhůří Českého lesa, jen Poběžovicím a jejich nejbližšímu okolí. V červenci 2015 byl na programu schůzky o.s. Dobrohost návrh akcí, které sdru-žení předložilo starostovi Poběžo-vic, radě a zastupitelům města a které by měly pomoci ku zlepšení stavu některých památek. Zdánlivě se jedná o drobnosti, ale některé z nich by mohly významně přispět ke „zviditelnění města“ – např. oprava exteriéru fary, kostela, lavi-ček v parku, osazení kamenného hřibu apod. Kromě jiného (kříž u zámku, zasazení druhé mladé lípy 

u hřbitova, pravidelné přednášky aj.) lze za největší úspěch činnosti sdružení považovat obnovu kaple sv. Prokopa.  Sdružení doufá, že za velmi významné pomoci poběžo-vických řemeslníků a firem se po-daří u kapličky vybudovat lavičku a také informační tabuli. Zároveň dě-kuje Městu Poběžovice za finanční příspěvek, který využije k další čin-nosti ve prospěch Poběžovic i obcí „spadajících“ pod MěÚ Poběžovice. Členů sdružení je málo, leč co se týká let, možná je jim víc než dost. Ale i tak: nemusíte k nám, i když vás velmi rádi přijmeme. A držte nám palce. A děkujeme všem, kteří nejsou proti nám.       Za všechny, kteří v původním Dob-rohostovi vydrželi.            MŠ 

 Letošní pouťové slavnosti  mají proběhnout 21.  a 22. srpna. Je-jich program bude zajisté bohatý. Kdyby ale vše mělo jít podle kato-lického kalendáře, měla by se po-běžovická pouť konat už 15.8. Tento den je určen slavnosti Na-nebevzetí Panny Marie, které je zasvěcen i poběžovický kostel. Svátek Nanebevzetí Kristovy mat-ky (do nebe nevešla jen její duše, ale andělé tam dopravili i její tělo) je velmi starý. Slaví se už od 6. století a je to den, kdy se ve stře-dověku žehnalo úrodě sklizené z polí a také prvnímu ovoci.    KOSTEL NANEBEVZETÍ PANNY MARIE  Když v roce 1459 získal městys Poběžovice Dobrohost z Ronšper-ka, rozhodl se zde postavit nový hrad a založit město. Hrad nazval Nový Ronšperk a stejně pojmeno-val i město. Městská práva včetně městského znaku a pečetě dostali ronšperští od svého pána v roce 1502. V té době už ale tu zřejmě stál i onen nový, vodními příkopy chráněný hrad, a také pozdně go-tický KOSTEL  NANABEVZETÍ PAN-NY MARIE, dokončený snad už v roce 1490. Do té doby v Pobě-žovicích kostel nebyl, Poběžovice byly přifařeny ke kostelu svatého Mikuláše v Šitboři.  Od druhé polo-viny 17. století pak do Ronšperka dojížděl farář z Meclova, neboť při meclovském kostele sv. Michala byla plebánie už od 14. století. Sa-mostatnou farností se staly Pobě-žovice v roce 1781 a od roku 1906 pak tu bylo děkanství. Kostel měl původně dvě věže, tyči-ly se nad cestou, která od nepa-měti procházela Poběžovicemi a která byla částí jedné z vedlejších zemských stezek, jež 

směřovala přes Vranov a dnešní Lískovou až k Řeznu. Jižní věž byla pro nestabilitu snesena v roce 1902. Současná podoba kostela pochází ze 17. století. V roce 1632 totiž kostel spolu s větší částí měs-ta vyhořel a na jeho obnově se pak proje-vil už nový stavební sloh – baroko. Jeho znaky nese přede-vším loď. Presbytář si zachoval svoji pů-vodní gotickou podo-bu, včetně štíhlých gotických oken. Go-tický oblouk nechybí ale ani u postranního vchodu do lodi. Dobu založení kostela připo-míná kamenná pozdně gotic-ká křtitelnice.  Interiér kostela je výsledkem obou stavebních slohů. Se zasvěcením kostela souvisí pozdně gotická socha Panny Marie s Ježíškem na hlavním oltáři ze 16. století, ale také výzdoba obou po-stranních oltářů, které pocházejí z 2. poloviny 17. století. Na levém oltáři je Pieta a nad obrazem pak skulptura plačící Máří Magdaleny pod křížem a skupi-nou andělů, pravý boční oltář zdobí kromě jiného obraz Zmrtvýchvstání, da-tovan ý  rokem 1653. V presbytáři se nacházejí i dvě památky, které při-pomínají dva zniče-né historicky vý-znamné objekty z okolí Poběžovic. A to obraz svatého Mikuláše z koste-líka v Šitboři a relikviář svaté Faus-tiny, který byl do poběžovického kostela přenesen z kláštera v Pivoni.    

Hlavní záměr budovatele kostela, Dobrohosta z Ronšperka, však do-kumentují náhrobníky, které jsou většinou zasazeny ve zdech pres-bytáře, a to za hlavním oltářem. Kostel měl sloužit pro důstojné uložení ostatků zdejších pánů. Zda byl kolem kostela ve středověku hřbitov, není jed-noznačně prokázá-no. Hřbitov za městskými hrad-bami (v místech dnešní benzinky) byl založen v roce 1572 a zlikvidován po 2. světové válce, a to včetně barokní kaple svatého Antonína z konce 17. století.  Po-hřbívat se na něm však přestalo už na začátku 20. století, neboť v roce 1902 byl založen hřbitov nový, a to u silnice směrem na Hostouň, kde se pohřbívá dodnes.  V kostele se většina náhrobníků nachází v gotickém presbytáři, a to vpravo i vlevo od hlavního oltá-ře. Jedním z prvních zde pohřbe-ných byl pravděpodobně právě Dobrohost z Ron-šperka. Tento horlivý katolík a odpůrce krále Jiří-ho z Poděbrad ze-mřel 26. května 1506. Náhrobník zdobí jeho erbov-ní zvířata: jelen (ten ho spojuje s hradem Starý Hirštein a Ramm - beran). Nejvý-znamnějšími držiteli Ronšperka v 16. století byli Švamberkové. Ti přidali do městského znaku svoji labuť. Ač se hlásili k luteránům, mají i oni v kostele svoje místo. Je 

tu pohřben Petr ze Švamberka, který získal panství Ronšperk v roce 1548 a který zde zemřel v roce 1575. A právě jeho postava oděná v renesančním šatu a vyte-saná do žulové desky zdobí celý náhrobník. Nápis je německý, a to právě díky tomu, že Petr, ač ro-dem Čech, se hlásil k učení Marti-na Luttera. V kostele je pohřben i další Švamberk - Jan Jiří, který ze-mřel v roce 1617  a také Petr II. ze Švamberka, jenž zemřel na jaře 1620 a který byl významným účastníkem protihabsburského od-boje, i když už v době bitvy na Bílé hoře nežil. Majetek pak byl zkon-fiskován až jeho manželce Anně Maxmiliáně z Oppensdorfu a jejím osmi dětem.  Po porážce stavov-ského povstání  se  Ronšperk  stá-vá opět katolickým. Jeho držitelé se často střídají. Kostel Nanebe-vzetí Panny Marie získává v 2. po-lovině 17. století novou bohatou výzdobu a přibývají i rakve v hrobce a náhrobníky. Bohužel ne všechno se dochovalo až do 21. století. I když tu byl pohřben i otec slavného českého genealoga Bohumíra Daniela Wunschwitze Matyáš Bohumír, který dal zdejší-mu gotickému hradu jeho barokní podobu. Díky tomuto Wunschwit-zovi se původní vodní hrad změnil v rámci možností, danými původ-ním uspořádáním hradu, v poměr-ně pohodlné barokní sídlo. V poběžovickém kostele nechybí ani památky na poslední majitele ronšperského panství, rod Cou-denhove Kalergi.  Ten tu připomí-nají náhrobníky rodičů Heinricha Coudenhove Kalergi (manžel Mit-suko Aoyamy, pokřtěné Marie Tek-la). Německý text na náhrobníku oznamuje že, Marie, říšská hra-běnka Coudenhove Kalergi, se na-rodila v Petrohradě (PETRSBURG) 
stránka 3 

Pracovníci Služeb města Poběžovi-ce na začátku měsíce července osadili do spodní části zámeckého parku kamenný „hřib.“ Ten zde kdysi stával a byl odstraněn poté, co z něj opakovaně kterýsi slabo-myslný svalovec shodil klobouk na zem a rovněž poté, co byla započa-ta obnova této části parku. Hřib byl postaven na místo, které označil pamětník p. Jaroslav Král, jako mís-to jeho původního umístění.      Vok 



16. ledna 1840 a zemřela v Ron-šperku (RONSPERG) 11. března 1877. Jejího manžela připomíná náhrobník protější. František Karel von Coudenhove se narodil ve Víd-ni 16. ledna 1825 a zemřel v Ottensheimu  16. června 1893. Jejich syn Heinrich však v kostele pohřben není, jeho hrob se nachází na zdejším hřbitově. Heinrichova manželka Misuko je pohřbena v Mödlingu u Vídně.  Významnou součástí výzdoby inte-riéru kostela jsou i erby rodů, které vlastnily zdejší panství. Nacházejí se nejen na náhrobcích, ale zdobí i vítězný oblouk, který odděluje presbytář od lodi. Tři erby na vítěz-ném oblouku, který odděluje loď poběžovického kostela od kněžiště (presbytáře) připomínají rody, kte-ré vlastnily Poběžovice (Ronšperk) od 17. do 19. století. Poslední větší úpravy interiéru kos-tela proběhly v první třetině 20. století a zasloužil se o ně poslední majitel poběžovického panství Hans Coudenhove Kalergi. A i díky jemu zdobí panskou oratoř erb jeho ro-du.  FARA A FARÁŘI   Farní budova v Ronšperku (Pobě-žovicích) byla postavena v roce 1680.  Je vybudována v barokním slohu. Velmi působivý je i její velmi dobře udržovaný interiér – nízké stropy, rozložení místnosti a skle-pení. V roce 2014 při úpravách chodníku kolem fary byla zde opra-vena studna, která snad pochází z dob, kdy ještě nad vsí Poběžovice stávala tvrz, zmiňovaná v roce 

1419 a která snad byla v místech fary a budovy České spořitelny, po-stavené v roce 1912.  Hlavní záslu-hu o vybudování fary má Anna Fe-liciána, dcera Da-nie la Pachty z Rájova, provda-ná za tehdejšího hejtmana Plzeň-ského kraje, Ma-tyáše Gottfrieda ( B o h u m í r a ) z Wunschwicz.  Její odkaz připomíná obraz Panny Marie, která tu rozeví-rá svoji náruč nad všemi katolíky a latinský nápis, to vše na stěně fary obrácené k náměstí. Na faře byla i škola, a to až do roku 1778, kdy nechal Filip Vilém Albrecht svobod-ný pán Linker z Luzenwicku posta-vit samostatnou školní budovu, která byla zbořena v roce 1912. Na faře býval i byt učitele. Anna Felici-ána darovala dokonce k faře i lou-ku, aby měl farář či kaplan dojíždě-jící do Poběžovic z Meclova, seno po svého koně. Vzpomínku si zaslouží i někteří po-běžovičtí faráři. Byl to Dominik Šanda, který působil v Poběžovicích v období První republiky. V Poběžovicích žili tehdy většinou obyvatelé, hlásící se k německé ná-rodnosti, ale Šanda – původem Čech je dokázal vést tak, že se ne-cítili být nacionalisty. Dominik Šan-da se také zasloužil o vznik nového hřbitova, kde byl také v roce 1937 pohřben. Osobou se zajímavým ži-votním osudem je farní administrá-tor Johan Thema, ten působil v Po-běžovicích a v Šitboři. Pro svoje ná-

zory byl však v době Protektorátu zatčen a vězněn v koncentračním táboře Dachau. Po návratu do Po-běžovic však ve svojí farnosti ne-zůstal. Nechtěl opustit svoje farní-ky, a proto dobro-volně, byť jako antifašista, se při-dal k odsunutým. Poběžovičtí ale rá-di vzpomínají i na pana faráře Jindru a pana fa-ráře Kaplánka či p. Špána, kteří zde působili po 2. světové válce.                                                                                                                             SOCHA SVATÉHO JANA NEPOMUC-KÉHO na náměstí Míru v Poběžovi-cích  Je z pískovce. Údajně ji vytvořil sám slavný barokní sochař Jan Bro-koff (1652 – 1718), a to v roce 1682. V Norimberku pak byla podle jejího vzoru odlita socha kovová, která stojí od roku 1683 na Karlově mostě v Praze. Jan Nepomuc-ký byl kanovníkem vy-šehradské kapituly, ge-nerálním vikářem praž-ského arcibiskupa Jana z Jenštejna a také ve-řejným notářem v Pra-ze, v době panování Václava IV. Protože se protivil královým politic-kým záměrům a v době jeho rozporů s Jen-štejnem zůstal arcibis-kupovi věrný, nechal jej král Václav IV.  roku 1393 umučit a jeho tělo hodit z Karlova mostu do 

Vltavy. Legenda však vypráví, že to bylo proto, že Jan nechtěl královi prozradit zpovědní tajemství jeho manželky, královny Žofie. Janova památka zůstala zachována po celá staletí, je pohřben v katedrále sv. Víta. Na základě kanonizačního procesu jej v roce 1729 papež Be-nedikt XIII. prohlašuje za svatého. Ale už od konce 17. století vznikají po celých Čechách jeho sochy vy-tvořené podle poběžovického Bro-koffova pojetí. Sochy stojí nejčas-těji na mostech nebo u vody, což souvisí se způsobem Janova po-hřbu a také s tím, že řada zázraků spojená s jeho jménem, se odehrá-la právě u vody. Jan Nepomucký je také patronem mlčenlivosti a za-chování zpovědního tajemství.  V Ronšperku (Poběžovicích) byl mladý Jan Brokoff hostem Matyáše Gottfrieda Wunschwitze (1632 – 1695). Matyáš byl velkým ctitelem Jana Nepomuckého, který ho údaj-ně svým zázrakem zachránil z tureckého vězení.  Poběžovického Jana Nepomuckého čeká v nebližší době zásadní restaurace včetně pod-stavce. Hlavním re-staurátorem bude aka-demický malíř a sochař Jaroslav  Šindelář, kte-rý má k Poběžovicím osobní vztah.   Na základě  pramenů a dostupné literatury zpracovala  Mgr. Marie Špačková. 

V lucemburském městě Beaufort se 27.6.2015 konal turnaj mládeže v judu do 15 let. Sjeli se tam závod-níci z Belgie, Holandska, Francie, Německa, Česka a startovali i do-mácí Lucembučané. Mezi judistický-mi nadějemi se poběžovičtí vůbec 

neztratili. Město Poběžovice re-prezentovalo 7 borců SK Judo. Zlaté medaile ve svých váhových kategoriích získali: Šárka Zdebo-rová, David Johánek, Filip Valen-ta, Jan Hartl a Simona Borčová. Stříbro získal Ladislav Borč, a bronz si vybojoval Jakub Felix.  Škoda, že se nemohli tohoto tur-naje zúčastnit Vašek Seidl a Teo-dor Hammer, kteří patří také mezi naše úspěšné závodníky.  Poděkování patří městu Poběžovi-ce za poskytnutí finančního daru, který nám umožnil se tohoto turna-je zúčastnit. Zároveň bych chtěl po-děkovat všem rodičům za podporu a čas, který věnují dětem při tomto náročném sportu.  Josef Kubík, trenér SK Judo 

Každoročně začínáme prázdniny letním sou-středěním, letos opět na oblíbené Melchio-rově Huti, a to od  4. do 11. července 2015. Máme zde vytvořeny nejlepší podmínky pro sportování. Letos se tábora zúčastnilo 50 judistů z Poběžovic, Blovic a Sušice, pod vedením trenérů Jose-fa Kubíka, Františka Vlčnovského a Standy Karase. Děti se věnovaly nejen judu, ale i gymnastice, fot-balu, plavání a minigolfu. Na závěr soustředění skládali účastníci zkoušky na vyšší pásky. V pátek večer byl závěrečný tábo-

rák, noční hra pro všechny odváž-né děti a velmi pěkné vystoupení poběžovických „Ohnivých žen,“ pro všechny návštěvníky rekreač-ního zařízení.  Josef Kubík, trenér SK Judo 

Opět se sešel rok s rokem a 29. 5. 2015 díky podpoře starosty a města Poběžovice, se sešly děti ze Šitboře a okolí k oslavě dne dětí. Při přípravách nás trochu počasí pozlobilo drobným deš-těm, ale nakonec se ukázalo slu-níčko a spustilo se odpoledne pl-né soutěží. Na dětském hřišti se sešlo asi na 30 dětí, rozdělily se do dvou družstev a závodily, co jim síly stačily, za hlasitého povzbuzová-ní svých spoluzávodníků. Za kaž-dou soutěž na ně čekala sladká odměna. Po dokončení soutěžní části dostali všichni balíček dobrot a pamětní list. Poté si na rozděla-ném ohni opekli buřty, aby načer-
pali své ztracené síly. Jako překvapení na konec se mohli ještě podívat na svět z výšky koň-

ského sedla, kdy je povozila jednoho po druhém na svém koni slečna Andrea Teplá. Rádi bychom poděkovali tea-mu prodavaček z prodejny Pramen v Poběžovicích za pří-pravu dárkových balíčků, městu Poběžovice za veške-rou podporu akce (finanční podpora, posekání trávy, úprava okolí dětského hřiště atd.), A. Teplé za koňské zá-žitky a všem kteří se podíleli na přípravách. Zvláštní poděkování patři p. Kugyelovi za to jakým způso-bem se stará o dětské hřiště v Šitboři a přidává nové, pro děti zajímavé prvky ke hraní.   L. Boček 
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